
PROTOKÓŁ Nr XII/2015

z sesj i  Rady Gminy Grunwald odbytej  w dniu 11 września 2015r. 
w sali  posiedzeń Gminnego Ośrodka Kultury w Gierzwałdzie.

Początek obrad godz.  9 0 0 .
Zakończenie  obrad godz.  11 5 0 .
Przewodniczył:  Pan Ryszard Bala – Przewodniczący Rady Gminy.
Ustawowy skład rady:  15 radnych.
Obecnych:  14 radnych (l is ta  obecności  w załączeniu  – zał.  nr 1).  
Nieobecny:  radny Adam Butrymowicz.
Radny – Pan Stanisław Zaboroś spóźnił  s ię  na sesję.
Ponadto w sesj i  udział  wzięli
         1.  Henryk Kacprzyk – Wójt Gminy;
         2.  Waldemar Szydlik – Sekretarz Gminy;
         3.  Urszula Borkowska – Skarbnik Gminy;
         4.  Sołtysi  i  mieszkańcy Gminy Grunwald.

    ( l is ta  obecności w załączeniu – zał.  nr 2).

Podjęto uchwały od nr 64 do nr 73.

Ad pkt 1.  Przewodniczący Rady Gminy  – Pan Ryszard Bala  dokonał otwarcia  
XII  sesj i  Rady  Gminy,  po  czym  stwierdził  kworum,  przy  którym  Rada  Gminy 
może obradować i  podejmować prawomocne uchwały.  
Następnie  powitał  radnych i  zaproszonych gości.

Ad  pkt  2.  Przewodniczący  Rady  Gminy  -  Pan  Ryszard  Bala  zaproponował 
wprowadzenie dwóch zmian w porządku obrad sesj i :  

– po  pierwsze:  zmienić  brzmienie  ppkt  h)  w  pkt  8  tak,  żeby  był  zgodny  z  
uchwałą,  która  została  radzie  przedstawiona.  W  związku  z  tym  brzmi  on 
następująco:  h)  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  zawarcie  porozumienia 
pomiędzy  Gminą  Grunwald  a  samorządem  Województwa  Warmińsko-
Mazurskiego  w  sprawie  przejęcia  przez  Wójta  Gminy  Grunwald  do 
realizacj i  zadania  zarządcy  dróg  wojewódzkich  polegającego  na  pełnieniu 
roli  inwestora  dla  przedsięwzięcia  pn.  „Rozbudowa  drogi  wojewódzkiej  nr 
537 w miejscowości  Marcinkowo”

– po  drugie:  wprowadzić  ppkt  j )  podjęcie  uchwały  w  sprawie  przedłużenia 
terminu zakończenia  kontroli  Komisj i  Rewizyjnej .

Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  Przewodniczący  Rady 
Gminy  przedstawił  projekt  porządku  obrad,  który  został  przyjęty  w  głosowaniu 
jawnym  13  głosami  za,  przeciwnych  nie  było,  wstrzymujących  się  nie  było  w/g 
następującego wyszczególnienia:

1. Otwarcie  – stwierdzenie  prawomocności  obrad.
2. Przyjęcie  porządku obrad
3. Przyjęcie  protokołów z X i  XI nadzwyczajnej  sesj i  Rady Gminy.
4. Ocena przygotowań placówek oświatowych  do nowego roku szkolnego:  
    -  w tym ocena wydatków na utrzymanie  placówek oświatowych w Gminie
    Grunwald.
5.  Transport  publiczny w Gminie  Grunwald.
 6.  Sprawozdanie Wójta z działalności  między sesjami:

a)  informacja o przetargach ogłaszanych przez gminę.
 7.  Podjęcie uchwał przez Radę Gminy:
    a)  w sprawie powołania zespołu opiniującego kandydatów na ławników do

1



        Sądu Rejonowego w Ostródzie;
    b)  w sprawie zwolnienia  od podatku od nieruchomości  zajętych przez
        Muzeum Bitwy pod Grunwaldem z siedzibą w Stębarku gruntów, budowli
        i  budynków, w ramach pomocy operacyjnej  na kulturę i  zachowanie
        dziedzictwa kulturowego;
    c)  w sprawie nadania statutów jednostkom pomocniczym Gminy Grunwald 
        -  sołectwom;
    d) w sprawie przystąpienia  Gminy Grunwald do Stowarzyszenia Kraina

             Drwęcy i  Pasłęki  w charakterze członka zwyczajnego;
e) w sprawie zmiany Wieloletniej  Prognozy Finansowej Gminy Grunwald na
    lata  2015 – 2025;
f)  w sprawie zmian budżetu Gminy Grunwald na 2015 rok;
g) w sprawie przystąpienia do sporządzenia  studium uwarunkowań i
    kierunków zagospodarowania przestrzennego gminy Grunwald;
h) w sprawie wyrażenia  zgody na zawarcie  porozumienia pomiędzy Gminą
   Grunwald a samorządem Województwa Warmińsko-Mazurskiego w
   sprawie przejęcia  przez Wójta  Gminy Grunwald do realizacj i  zadania
   zarządcy dróg wojewódzkich polegającego na pełnieniu roli  inwestora dla
   przedsięwzięcia   pn.  Rozbudowa drogi wojewódzkiej  nr 537 w
   miejscowości  Marcinkowo;
i)  w sprawie przystąpienia  do opracowania Wieloletniego Planu
   Inwestycyjnego Gminy Grunwald;
j)  w sprawie przedłużenia  terminu kontroli  Komisj i  Rewizyjnej .

8.  Interpelacje  i  zapytania.
9.  Wolne wnioski.
10.  Zamknięcie  sesj i .

Ad  pkt  3.  Przewodniczący  Rady  Gminy  -  Pan  Ryszard  Bala  wnioskował  o 
przyjęcie  protokołu z X sesj i  Rady Gminy bez odczytywania.
Radni uwag nie  zgłosil i .
Rada Gminy w głosowaniu jawnym – 13 głosami za,  przeciwnych  nie było,
wstrzymujących  się  nie  było  – przyjęła  bez odczytywania  protokół  z  X sesj i  Rady  
Gminy.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  wnioskował  o  przyjęcie 
protokołu z  XI sesj i  Rady Gminy bez odczytywania.
Radni uwag nie  zgłosil i .
Rada  Gminy  w  głosowaniu  jawnym  –  13  głosami  za,  przeciwnych  nie  było, 
wstrzymujących  się  nie  było  –  przyjęła  bez  odczytywania  protokół  z  XI  sesj i  
Rady Gminy.

Ad  pkt  4.  Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  radni  wczoraj 
zapoznali  s ię  z informacją Sekretarza Gminy.
Sekretarz  –  Pan  Waldemar  Szydlik  –  stan  przygotowań  placówek  oświatowych. 
W związku  z  tym,  że  przed  rozpoczęciem  roku  szkolnego  w  każdej  szkole  trzeba  
wykonać  jakieś  prace,  które  są  niezbędne,  by  nowy  rok  rozpocząć,  dyrektorzy 
szkół przedstawili  takie  informacje:
Szkoła Podstawowa w Gierzwałdzie:
-  odnowiono dwie sale,  zamieniono pokój  nauczycielski  na salę dydaktyczną,
-  pomalowano ściany i  sufity oraz wymieniono szafki  pod zlewozmywakami  – w
  kuchni i  zmywalni,
-  malowano ściany i  lamperie  na korytarzach szkolnych,
-  dokonano bieżących  napraw sprzętu szkolnego,
-  zakupiono nowe stoliki  i  krzesła  – zakup nowych stolików nastąpi  do 15
  września.
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Szkoła Podstawowa we Frygnowie:
-  malowanie korytarzy szkolnych,
-  malowanie dwóch pomieszczeń klasowych,
-  malowanie kuchni  i  klatki  schodowej,
-  wymiana wykładzin w oddziale  przedszkolnym,
- wymiana paneli  w pokoju nauczycielskim i  w sekretariacie,
-  wymiana stolarki  drzwiowej w 4 klasach, w kuchni,  s tołówce, pokoju
  nauczycielskim i  sekretariacie.
Szkoła Podstawowa w Szczepankowie:
-  malowanie i  naprawa powłok tynkarskich  w 3 salach dydaktycznych,
-  montaż  obudowy na grzejnikach w oddziale  przedszkolnym,
- w bloku żywieniowym – malowanie i  naprawa powłok tynkarskich,
-  malowanie i  naprawa armatury zaplecza  sanitarnego,
-  renowacja drzwi wejściowych,
-  malowanie kotłowni,  magazynu  konserwatorskiego, montaż  szafek ubraniowych
  dla kucharek.
Szkoła Podstawowa w Mielnie:  
Tam  największe  prace  były  poczynione  w  związku  z  powstaniem  punktu 
przedszkolnego dla dzieci  3 i  4 letnich:
-  zakup mebli  do punktu przedszkolnego,
-  zakup umywalek,  sedesów, brodzika do punktu przedszkolnego,
-  zakup wózka gastronomicznego do żywności,
-  zakup leżaków, pościeli  dla  przedszkolaków,
- malowanie ścian,  drzwi wejściowych oraz ścian w salach dydaktycznych,
-  doposażenie  w sprzęt  typu sztućce,  zestawy naczyń,  kuchnia elektryczna,  stoły
  ze stali  nierdzewnej ,  szafki  z wnękami,  boj ler elektryczny,
-  zakup nowych podajników do mydła,  podajników do ręczników papierowych,
  lustra,  miski  ustępowej ze spłuczką,  umywalki  z baterią  w zapleczu sanitarnym,
- zakup odkurzacza,
-  malowanie ścian w korytarzu szkolnym.
Publiczne Gimnazjum w Stębarku:
-  malowanie 4 sal ,
-  malowanie stołówki,  ubytków tynkarskich w kuchni,
-  wykonanie remontu drugiej  łazienki  chłopców, remont łazienki  dziewcząt,
-  usuwanie ubytków w lamperiach,
-  bieżące naprawy sprzętu szkolnego.
Radni uwag nie  zgłosil i .
(Informacja w załączeniu -zał.  nr 3).

Ad  pkt  5.  Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  na  Komisj i  w 
dość ogólny sposób omówiliśmy to zagadnienie.
Uwag nie  zgłoszono.

Ad pkt  6.  Wójt  –  Pan Henryk Kacprzyk  –  czas  między sesjami  był  dosyć  długi. 
Ukończyliśmy dwie największe inwestycje  kanalizacyjne dotyczące  
3  miejscowości  z  północy gminy  –  kanalizacj i  całej  miejscowości  Dylewo,  części  
Szczepankowa,  części  Kitnowa  i  część  Zybułtowa.  W  Zybułtowie  kanalizacja  
została  zakończona  całkowicie,  bo  podłączyliśmy  mieszkańców,  pozostała 
świetl ica  i  s trażnica.  Jeżeli  chodzi  o  Szczepankowo  i  Dylewo  projekty  zostały 
wykonane.  Za  te  projekty trzeba  będzie  zapłacić  i  przystąpimy w podobny sposób 
jak  w  Zybułtowie  do  przyłączania  poszczególnych  odbiorców  do  sieci  
kanalizacyjnej .  Do  końca  jesieni  powinniśmy  się  z  tym  zadaniem  uporać.  W  tej  
chwili  wykonywany  jest  chodnik  i  droga  w  miejscowości  Mielno.  Wykonana 
została  część  chodników  i  nakładka  w  miejscowości  Szczepankowo,  chodzi  tu  o  
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drogę  powiatową  w  remoncie  której  braliśmy  udział  i  partycypowaliśmy  w 
kosztach.  Jest  to  droga  Glądy  -  Dylewo.  Myślę,  że  w  przyszłym  roku  będziemy 
kontynuowali  to  przedsięwzięcie.  Korzystając  z  okazj i  i  bezpieczeństwo  naszych  
dzieci  wykonaliśmy część chodnika  od skrzyżowania  w stronę szkoły.  Warunkiem 
zakończenia  chodnika  jest  wcześniejsze  podłączenie  szkoły  do  kanalizacj i .  
Chodnik  i  parkingi  w  Rychnowie  są  wykonywane.  Jest  to  umowa  z  roku 
poprzedniego.  Zarząd  Dróg  Wojewódzkich  zadeklarował  się,  że  dostarczy 
mater iały  w komplecie  i  takie  materiały dostarczył ,  my robociznę  i  projekt.  W tej  
chwili  ten  chodnik  jest  w  realizacj i .  Rozpoczęcie  inwestycj i  w  Marcinkowie, 
bardzo  duża  inwestycja,  bo  wartość  inwestycj i  około  1  mln  złotych.  W  dalszej 
części  sesj i  będą  uchwały  dotyczące  tej  inwestycj i .  Ta  inwestycja  musi  być  
rozliczona  do  końca  l is topada.  Jest  to  inwestycja  realizowana  w  większości  ze  
środków Zarządu Dróg Wojewódzkich przy partycypacj i  środków gminnych.
Tydzień  temu w sobotę odbyły się dożynki  gminne.
Radny  –  Pan  Sławomir  Matuszewski  –  jeżeli  jest  skończona  kanalizacja  w 
Dylewie,  to  co jest  w tej  chwili  podłączone do niej?
Wójt -  Pan Henryk Kacprzyk – w Dylewie  jeszcze nic  nie jest  podłączone.  
Z  Panią  projektant  prowadzę  bój  co  do  zbyt  małego  wymiaru  pompy  w 
przepompowni.  W  tej  chwili  trwają  przepychanki.  Jak  ustalimy  jakie  te  pompy 
mają  być  i  zostaną  zamontowane,  to  w  pierwszej  kolejności  trzeba  będzie  
podłączyć  bloki  w  Dylewie  i  szkołę  i  dom  nauczyciela  w  Szczepankowie  a 
później  resztę.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  w  sprawie  chodnika  w 
Rychnowie,  rozumiem,  że  jest  to  chodnik  od  skrzyżowania  w  kierunku 
cmentarza?
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  parking  jest  nie  tylko  przy  cmentarzu,  przy 
cmentarzu  został  tylko  poszerzony,  żeby  samochód  pogrzebowy  mógł  się 
zatrzymać.  Parkingi  są  na  części  drogi  wojewódzkiej  w  kierunku  byłego  sklepu 
Pana Pryczka,  w tym trójkącie.
Został  ogłoszony  przetarg  na  budowę  chodnika  w  Marcinkowie.  Oferty  były 
różne;  834  tys.  zł ,  859  tys .  zł ,  675  tys.  zł ,  843  tys .  zł .  Najkorzystniejsza  jest  
oferta  Skanska  S.A.  na  kwotę  675.431,66  zł .  Został  ogłoszony  przetarg  na 
sprzedaż  nieruchomości  w  obrębie  miejscowości  Gierzwałd.  Są  to  działki  pod 
zabudowę  mieszkalną.  Są  to  działki  w  różnych  cenach;  29  tys .  zł ,  27  tys.  zł ,  32  
tys.  zł .  W  Zybułtowie  sprzedaliśmy  bezprzetargowo  drogę  gminną.  Umowa 
jeszcze  nie  podpisana.  Zakupuje  Pan  Zbigniew  Rostkowski,  z  tego  tytułu,  że 
grunty  ze  wszystkich  stron  tej  drogi  są  jego  własnością.  Nastąpiła  zamiana  
gruntów  w  Marcinkowie  między  Panem  Wiśniewskim  a  Gminą  Grunwald,  która 
pozwala  wykonać  dojazdy  do  posesj i  znajdujących  się  w  dalszej  odległości  od  
drogi.  Został  ogłoszony  przetarg  na  dzierżawę  niezabudowanej  nieruchomości  w 
miejscowości  Dylewo,  nieruchomość  0,2  ha,  cena  wywoławcza  rocznego  czynszu 
1.125,-  zł .  Przetarg został  rozstrzygnięty.

Ad pkt  7.  Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  odczytał  projekt 
uchwały  w  sprawie  powołania  zespołu  opiniującego  kandydatów  na  ławników  do 
Sądu Rejonowego w Ostródzie.
Na  posiedzeniach  Komisj i  zostały  zgłoszone  kandydatury  do  tego  zespołu 
opiniującego kandydatkę  na ławnika do Sądu Rejonowego w Ostródzie.
Radni uwag nie  zgłosil i .
Rada  Gminy  w  głosowaniu  jawnym  –  14  głosami  za,  przeciwnych  nie  było, 
wstrzymujących  się  nie  było  –  podjęła  uchwałę  Nr  XII/64/2015  w  sprawie 
powołania  zespołu  opiniującego kandydatów na  ławników do Sądu Rejonowego w 
Ostródzie.
(Uchwała w załączeniu – zał.  nr 4).
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Przewodniczący Rady Gminy – Pan Ryszard Bala odczytał  projekt uchwały 
w  sprawie  zwolnienia  od  podatku  od  nieruchomości  zajętych  przez  Muzeum 
Bitwy  pod  Grunwaldem  z  siedzibą  w  Stębarku  gruntów,  budowli  i  budynków,  w 
ramach pomocy operacyjnej  na kulturę i  zachowanie dziedzictwa kulturowego.
Wójt  –  Pan Henryk Kacprzyk –  przygotowałem projekt  uchwały,  bo  Muzeum co 
kwartał  występuje  z  podaniem  o  zwolnienie  z  podatku  od  nieruchomości. 
Wykazuje  straty  jakie  ponosi  z  tytułu  swojej  działalności,  bo  płaci  wysokie 
odpisy  amortyzacyjne,  bo  jest  to  obiekt  nowy  gdzie  odpisy  amortyzacyjne  są 
bardzo  duże,  sięgają  nawet  500  tys .  zł .  Jako  członek  rady  muzeum  też  mam 
przyjemność  brać udział  w zatwierdzaniu  budżetu  tego muzeum i  to  co  oni  podają 
zgadza się z rzeczywistością.  To wynika z  tego, że zostały zainwestowane na
Polach  Grunwaldzkich  środki  z  Unii  Europejskiej  i  przez  okres  5  lat  Muzeum 
Bitwy  Grunwaldzkiej  nie  może  prowadzić  działalności  komercyjnej .  Aby  uniknąć 
tej  papierologii  co  kwartalnej  wystąpiłem  z  wnioskiem,  bo  jest  odpowiednia 
ustawa,  że  placówki  kultury  można  zwalniać  z  podatku.  Na  Komisjach  z  różną 
opinią  się spotkałem. Decyzja należy do Państwa.
Radna  –  Pani  Jadwiga  Dymkowska  –  czy  można  zwolnić  na  rok?  Okres  5-letni 
zahacza o okres pracy następnej  rady.  Może wielu z nas nie  będzie w tej  radzie.
Wójt – Pan Henryk Kacprzyk – można.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  to  jest  Pani  wniosek 
formalny?
Radna –  Pani  Jadwiga Dymkowska –  tak,  nie  co  kwartał ,  nie  pięcioletni  okres  a 
co roku.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  ja  jestem  przeciwny 
zwalnianiu  wybranych  podmiotów  z  opłacania  należności  do  budżetu  gminy.  
Dlaczego  jestem  przeciwny,  bo  dzisiaj  podejmujemy  uchwałę  w  sprawie 
zwolnienia  muzeum,  za jakiś  czas  zwrócą się  być  może sklepikarze  ze względu na  
trudną  sytuację,  żeby  zwolnić  tą  grupę  zawodową  czy  społeczną  z  podatku  a  za  
chwilę  być  może  rolnicy  przyjdą,  powiedzą  też  nie  chcemy  płacić  podatku.  Te 
zasady  zwalniania  co  prawda  są  uregulowane  w  ustawach,  jednak  w  tej  sytuacj i  
każdego  podatnika  powinien  prześwietl ić  organ  podatkowy  czyli  wójt . 
Indywidualne  zbadanie  wniosku  pozwala  na  gruntowne  poznanie  sytuacj i 
podatnika,  który  zwraca  się  z  taką  prośbą.  My  dzisiaj  podnosząc  rękę  za 
podjęciem  tej  uchwały  nie  mamy  żadnej  wiedzy  na  temat  stanu  finansowego,  
stanu  zadłużenia  czy  też  innych  warunków  funkcjonowania  Muzeum  Bitwy  pod 
Grunwaldem  w  Stębarku.  Jednym  podniesieniem  ręki  decydujemy,  że  do  budżetu  
nie  wpływa  określona  kwota  pieniędzy  bez  żadnej  wiedzy  na  temat 
funkcjonowania  tego  podmiotu.  Ja  stawiam  wniosek,  żeby  tej  uchwały  czy  tego 
zwolnienia od podatku nie uchwalać.
Radny – Pan Sławomir Matuszewski – jeżeli  chodzi o to  co Pan przed chwilą
powiedział ,  myślę,  że jest  jakaś różnica między Muzeum Bitwy Grunwaldzkiej  a
żwirownią  która  płaci  pieniądze.  Niedawno  zabrano  nam   historię  ze  szkoły,  bo 
coraz  mniej  jest  historii ,  to  Pan  jeszcze  ogranicza  coś  takiego  i  porównuje  do 
sklepikarzy  czyli  przedsiębiorców.  Myślę,  że  jest  różnica,  bo  żwirownie  nam 
płacą  podatki.  Uważam,  że  z  podatku  powinno  być  zwolnione  nawet  przez 
Ministra każde muzeum.
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  podatek  roczny  wynosi  5.800,-  zł  a  na  koniec 
roku  straty  muzeum  sięgały  około  480  tys.  zł ,  z  tego  tytułu,  że  nie  mogą 
prowadzić  działalności  gospodarczej .  Wiem,  że  przyjdzie  taki  czas,  że  oni  będą 
mogli  dzierżawić,  wynajmować,  podnajmować  i  inne  rzeczy  robić,  wtedy  być 
może  jakieś  dochody  osiągną.  Uważam,  że  powinniśmy  hołubić  i  ułatwiać 
działalność  tam.  Cały  czas  zwracam  się  i  do  Marszałka  i  wszędzie  o  dalszą 
rozbudowę Pól  Grunwaldzkich  czyli  wybudowanie  muzeum interaktywnego,  które 
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było  w  projektach  wstępnych,  ale  niestety  nie  zostało  do  końca  zrobione.  W  tej  
chwili  całe  muzeum  ma  tylko  460  m  powierzchni  wystawowej.  Amfiteatr  nigdy 
nie  był  planowany  jako  muzeum  a  służy  jako  muzeum.  Moja  prośba  a  decyzja 
należy do Państwa.  Decyzja  dotyczy  5.800,-  złotych  a  deficyt  wykazany na radzie 
muzeum wynosi  około 0,5 mln  zł .
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  - w  sytuacj i  muzeum  nic  się 
nie  zmieni,  bo  decyzję  administracyjną  jako  organ  podatkowy  w  dalszym  ciągu  
będzie  podejmować  wójt .  Wójt  mając  pełną  wiedzę  na  podstawie  złożonych 
dokumentów  wraz  z  wnioskiem  o  umorzenie  tych  należności.  Rada  na  ten  temat  
nie  ma  wystarczającej  wiedzy  aby  w  tej  chwili  taką  uchwałę  podejmować  i  taką 
uchwałę  tutaj  głosować,  dlatego  w  sytuacj i  muzeum  nic  się  nie  zmieni,  tylko  
kwestia  przygotowania dokumentów.
Radny – Pan Sławomir Matuszewski – na Komisjach  było  mówione coś  na temat 
wykazywania umorzeń,  że wtedy gmina nie  będzie wykazywała  umorzeń.
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  to  jest  tzw.  świadoma  rezygnacja  z  dochodów 
własnych.  Umorzenia  na  półrocze  wyniosły  32  tys .  zł ,  to  są  umorzenia  w 
sytuacjach ekstremalnych.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  mówi  Pan  o  umorzeniach 
cywilnoprawnych?
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  o  umorzeniach  podatkowych,  podatku  rolnego  i 
podatku  od  nieruchomości.  To  będzie  o  tyle  wygodne,  że  nie  trzeba  całej  
procedury przeprowadzać co kwartał ,  rozpatrywać całego pliku papierów.
Salę obrad opuściła  radna – Pani Małgorzata  Kamińska.
Radny  –  Pan  Adam  Królikowski  –  mamy  dwa  wnioski,  więc  powinniśmy 
przegłosować.
Przewodniczący  Rady  Gminy –  Pan  Ryszard  Bala  –  na  tej  sali  każdy ma  prawo 
zabrać  głos,  każdy może  się  wypowiadać,  nie  możemy ponaglać  i  pomijać  jakichś 
wypowiedzi.  Wykaz  osób  którym  umorzono  należności  na  30.09.2014r.  wynosi 
38  tys.  zł ,  należności  za  wodę,  za  ścieki,  za  centralne  ogrzewanie  do  tego 
dochodzą  umorzenia  z  tytułu  podatków.  Tabela  z  umorzeniami  podatków  nie  jest  
podsumowana,  ale  tu  są  kwoty  nawet  przekraczające  tysiąc  złotych.  Jest  46 
pozycj i .  Umorzenia  na  trzydzieści  parę  tysięcy  o  których  mówił  wójt  dotyczą  
tylko  umorzeń  cywilnoprawnych.  W  sytuacj i  muzeum  niczego  nie  zmienia  fakt,  
gdybyśmy  nie  podjęli  tej  uchwały,  bo  tą  decyzję  będzie  podejmował  wójt  mając 
pełną  świadomość  sytuacj i  f inansowej  podmiotu,  wiedząc  dokładnie  z  czego 
wynikają  potrzeby  muzeum.  W  związku  z  tym,  że  Pan  Adam  Królikowski  się 
niecierpliwi  czy jeszcze w tej  sprawie ktoś chce coś powiedzieć?
Radna – Pani Alina Szymańska –  jeżeli  chodzi o muzeum,  to powinniśmy podjąć 
taką  uchwałę  z  tego  względu,  że  muzeum  funkcjonuje  nie  tylko  przy  okazj i 
inscenizacj i  „Bitwy  pod  Grunwaldem”,  tam  imprezy  odbywają  się  całorocznie.  
Gmina  jest  promowana  przez  cały  rok.  Myślę,  że  z  tego  względu  powinniśmy 
przyjąć  tę  uchwałę.  Ta  współpraca  jest  bardzo  dobra,  układa  się  bardzo  dobrze.  
Myślę,  że ze wszystkimi  jednostkami,  zarówno gminą jak i  GOK.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  działalność  w  zakresie 
poboru  i  umarzania  podatków,  to  nie  jest  działalność  w  zakresie  wyróżniania  
kogoś za jakąś tam pracę.
Mieszkaniec  Tymawy  –  Pan  Dariusz  Skwarek  –  zacznę  od  końca,  myślę,  że 
prościej  byłoby  dla  rady  przyznanie  dotacj i  w  kwocie  500,-  zł  miesięcznie  dla 
muzeum,  żeby  muzeum  mogło  regulować  zobowiązania.  Ja  ze  swej  strony  nie 
jestem  przeciwny  działalności  muzeum,  natomiast  mam  pytanie  o  l iczby,  które 
Pan Wójt  wymienia,  najpierw padło twierdzenie,  że amortyzacja  jest  w wysokości  
500 tys .  zł  i  to  jest  s trata  roczna,  a  za chwilę  usłyszałem kwotę 1 mln  złotych.  To  
jest  już  znaczna  różnica  i  druga  rzecz,  amortyzacja  to  jest  pieniądz,  który  zostaje  
w  muzeum.  Amortyzacja  jest  kosztem,  który  nie  jest  związany  z  żadnym 

6



wydatkiem,  ponieważ  pieniądze  zostały  wydane  ileś  lat  temu.  W  tej  chwili  tylko  
się  generuje  koszty,  nie  mówiąc  o  tym,  że  proponowanie  zwolnienia  na  lat  5  z  
powodu  tego,  że  muzeum  nie  może  prowadzić  działalności  komercyjnej  jest  jak  
najbardziej  prawdziwe.  Te  5  lat  jest  l iczone  od  daty  zakończenia  inwestycj i  a  w 
tym roku został  zakończony remont.  Przez  dwa lata  robimy prezent  muzeum.  Jeśli 
jest  taka wola rady,  jak najbardziej  jestem za.
Przewodniczący Rady Gminy – Pan Ryszard Bala – padły 2 wnioski,  jeden Pani 
Jadwigi  Dymkowskiej ,  żeby  zwolnić  od  podatku  na  jeden  rok  i  mój  drugi 
wniosek,  żeby  tą  uchwałę  odrzucić.  Przystępujemy  do  głosowania  wniosku,  który 
zmierza  do  odrzucenia  tej  uchwały,  a  jeżeli  ten  wniosek  nie  przejdzie,  zostanie  
poddany pod głosowanie wniosek Pani  Jadwigi  Dymkowskiej .  
Radny  –  Pan  Sławomir  Matuszewski  –  uważam,  że  Pana  wniosek  to  jest 
normalne  głosowanie  uchwały,  kto  jest  za  ,  kto  jest  przeciw.  Natomiast  jest 
poprawka  do  uchwały  Pani  Dymkowskiej .  Pani  Jadwigi  Dymkowskiej  wniosek 
powinien  być  głosowany  pierwszy.  Pana  wniosek  jest  normalny;  kto  jest  za,  kto  
jest  przeciw.
Przewodniczący Rady Gminy – Pan Ryszard Bala –  jeżeli  mój  wniosek zostanie 
przyjęty,  wniosek Pani Dymkowskiej  jest  bezzasadny.  
Radny  –  Pan  Sławomir  Matuszewski  –  tylko,  że  teraz  Pan  głosuje  uchwałę,  a 
Pani Dymkowska wniosła  poprawkę do uchwały,  zmieniono z 5 lat  na 1 rok.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  poddał  pod  głosowanie 
wniosek radnej  – Pani  Jadwigi  Dymkowskiej :  Kto jest  za zwolnieniem od podatku 
od nieruchomości  muzeum na 1 rok?
Za  wnioskiem  głosowało  10  radnych,  3  radnych  było  przeciw  (radny  Ryszard  
Bala,  Dariusz Borkowski,  Marek Tański) .
Rada  Gminy  w  głosowaniu  jawnym  –  10  głosami  za,  przy  3  głosach  przeciw 
(radny  Ryszard  Bala,  Dariusz  Borkowski,  Marek  Tański) ,  wstrzymujących  się  nie 
było  –  podjęła  uchwałę  Nr  XII/65/2015  w  sprawie  zwolnienia  od  podatku  od 
nieruchomości  zajętych  przez  Muzeum  Bitwy  pod  Grunwaldem  z  siedzibą  w 
Stębarku gruntów,  budowli  i  budynków,  w ramach  pomocy operacyjnej  na kulturę  
i  zachowanie dziedzictwa kulturowego.
(Uchwała w załączeniu – zał.  nr 5).
Przewodniczący Rady Gminy zaproponował 5 minutową przerwę.
Na sesję rady gminy przybył  radny Powiatu – Pan Jan Kacprzyk.

Przewodniczący Rady Gminy – Pan Ryszard Bala odczytał  projekt uchwały 
w  sprawie  nadania  statutów  jednostkom  pomocniczym  Gminy  Grunwald  – 
sołectwom.
W gminie mamy 21 sołectw.  W projekcie  uchwały jest  20 statutów.
Wójt – Pan Henryk Kacprzyk – nie mam nic więcej  do dodania,  oprócz tego,  co
powiedział  Przewodniczący.  Statut  Korsztyna  został  uchwalony  wcześniej .  
Wojewoda zatwierdził  s tatut.  Poprawił  32 art .  mówiący o finansowaniu sołectw,  a 
pozostała  część jest  bez zmiany.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  w  kwietniu  projekty 
statutów zostały przesłane  radnym i  sołtysom z  możliwością  składania  wniosków, 
konsultacj i  z  radami  sołeckimi,  mieszkańcami.  Do  tych  projektów  statutów 
propozycje  zmian  i  uzupełnienia  złożyli  mieszkańcy  sołectwa  Mielno.  Nie  wiem 
czy  jest  potrzeba  czytać  te  wszystkie  propozycje,  bo  to  jest  4  strony  druku.  Nie  
jest  to  celowe,  żebyśmy  to  czytal i ,  jednak  rada  będzie  podejmowała  decyzję  czy 
te  statuty  przyjmie  czy  nie.  Te  wnioski  dotyczące  uzupełnienia  statutu  sołectwa 
Mielno  przez  prawników  zostały  zaakceptowane,  prze  Pana  Wójta  może  mniej 
pozytywnie,  ale  to  rada  a  później  nadzór  Wojewody  rozstrzygnie,  które 
propozycje  mieszkańców Mielna zostaną zaakceptowane.
Radny – Pan Sławomir Matuszewski – statut  Mielna jest  inny.
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Przewodniczący Rady Gminy – Pan Ryszard Bala -  jest  inny.
Innych uwag nie  zgłoszono.
Rada  Gminy  w  głosowaniu  jawnym  –  13  głosami  za,  przeciwnych  nie  było, 
wstrzymujących  się  nie  było  –  podjęła  uchwałę  Nr  XII/66/2015  w  sprawie 
nadania statutów jednostkom pomocniczym Gminy Grunwald – sołectwom.
(Uchwała w załączeniu – zał.  nr 6).

Przewodniczący Rady Gminy – Pan Ryszard Bala odczytał  projekt uchwały 
w  sprawie  przystąpienia  Gminy  Grunwald  do  Stowarzyszenia  Kraina  Drwęcy  i  
Pasłęki  w charakterze  członka zwyczajnego.
Sekretarz  – Pan Waldemar Szydlik –  w poprzedniej  perspektywie  finansowej  na 
lata  2007-2013  Lokalna  Grupa  Działania  Związek  Stowarzyszeń  Krainy  Drwęcy  i  
Pasłęki  funkcjonowała  jako  Związek  Stowarzyszeń.  W  tej  nowej  perspektywie 
2014  –  2020  nie  ma  takiego  pojęcia  jak  związek  stowarzyszeń  tylko  jest  
s towarzyszenie.  Lokalna  Grupa  Działania  utworzyła  takie  stowarzyszenie  i 
zarejestrowała  w  Krajowym  Rejestrze  Sądowym  jako  Stowarzyszenie  Kraina 
Drwęcy  i  Pasłęki.  W  związku  z  tym  celowe  jest  podjęcie  nowej  uchwały  jako  
przystąpienie  do Stowarzyszenia  Kraina Drwęcy i  Pasłęki.  Taka sama uchwała jak 
poprzednio tylko zmienia nazwę ze Związku Stowarzyszeń na Stowarzyszenie.
Radni uwag nie  zgłosil i .
Rada  Gminy  w  głosowaniu  jawnym  –  13  głosami  za,  przeciwnych  nie  było, 
wstrzymujących  się  nie  było  –  podjęła  uchwałę  Nr  XII/67/2015  w  sprawie 
przystąpienia  Gminy  Grunwald  do  Stowarzyszenia  Kraina  Drwęcy  i  Pasłęki  w 
charakterze  członka zwyczajnego.
(Uchwała w załączeniu – zał.  nr 7).

Przewodniczący Rady Gminy – Pan Ryszard Bala  odczytał  projekt uchwały 
w  sprawie  zmiany  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  Gminy  Grunwald  na  lata 
2015 – 2025.
Salę obrad opuścił  radny – Pan Adam Królikowski.
Skarbnik  –  Pani  Urszula  Borkowska  –  WPF  zwiększa  budżet.  Są  zmiany  w 
załączniku  nr  1.  Nie  ma  zmian  w  przedsięwzięciach  -  w  załączniku  Nr  2.  W 
związku  z  tym  w  WPF  zwiększamy  budżet  na  ogólną  kwotę  o  1.388.072,82  zł . 
Wynika  to  z  następujących  posunięć;  dnia  30.06.2015r.  Zarządzeniem  Wójta 
budżet  został  zwiększony  o  4.676,50  zł  i  następne  zarządzeniem  z  dnia  24  l ipca 
2015r.  budżet  zwiększono po stronie dochodów jak i  wydatków o kwotę 255.432,- 
zł .  Obie te  zmiany wynikały z  dotacj i ,  które zostały przyznane dla  gminy,  dlatego  
terminowo  należało  je  wprowadzić.  Zostały  wprowadzone  do  budżetu 
zarządzeniem  wójta.  Również  uchwała  budżetowa,  która  zostanie  przedstawiona 
Państwu zwiększa  budżet  o 1.127.964,32 zł ,  co razem daje kwotę 1.388.072,82 zł . 
Po  wprowadzeniu  tych  zmian  budżet  gminy  przedstawia  się  następująco:  dochody 
ogółem –  24.854.870,11  zł  i  wydatki  ogółem –  26.977.810,11  zł ,  deficyt  budżetu 
w  kwocie  2.122.940,-  zł  nie  zwiększył  się  i  pokryty  zostanie  przychodami  z 
kredytów i pożyczek.
Radni uwag nie  zgłosil i .
Rada  Gminy  w  głosowaniu  jawnym  –  12  głosami  za,  przeciwnych  nie  było, 
wstrzymujących  się  nie  było  – podjęła  uchwałę  Nr XII/68/2015 w sprawie  zmiany  
Wieloletniej  Prognozy Finansowej Gminy Grunwald na lata  2015 -  2025.
(Uchwała w załączeniu – zał.  nr 8).
Radny – Pan Adam Królikowski powrócił  na salę  obrad.

Przewodniczący  Rady  Gminy  -  Pan  Ryszard  Bala  odczytał  projekt  uchwały  w 
sprawie zmian budżetu Gminy Grunwald na 2015 rok.
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Skarbnik  –  Pani  Urszula  Borkowska  –  zwiększamy  budżet  o  1.127.964,32  zł  i 
wynika  to  ze  zwiększenia  po  stronie  dochodów  jak  i  wydatków  tej  samej  kwoty.  
Zwiększamy  dochody  o  kwotę  50  tys .  zł  –  tzw.  darowizny,  to  jest  darowizna 
otrzymana  w  postaci  piasku  na  drogi,  na  boiska;  o  2  tys .  zł  zwiększamy  dochody 
ze  sprzedaży  mienia,  następnie  1.584,-  zł  –  rekompensata  zwrotu  dochodów  za 
jeziora;  485.632,32  zł  to  jest  kwota  podatku  vat,  który  powinien  wpłynąć  do 
budżetu  gminy  w  związku  z  realizacją  kanalizacj i  na  terenie  naszej  gminy,  
20.643,-  zł  dotacja  dla  GOPS, 10.605,-  zł  dotacja  otrzymana  na wyprawki  szkolne 
i  480  tys .  zł ,  to  jest  dotacja,  którą  otrzymamy  od  Marszałka  na  budowę chodnika  
w Marcinkowie.  Ogółem kwoty  te  stanowią  1.127.964,32 zł .  Po  stronie  wydatków 
jest  takie  same  zwiększenie.  Zwiększamy wydatki  na  infrastrukturę  wodociągową 
-  63  tys.  zł  -  budowa  wodociągu  do  Pana  Witkowskiego.  W  dziale  600  jest  
zmiana,  ponieważ  wydatki  na  chodnik  w  Marcinkowie  były  zaplanowane  jako 
wydatki  przy  drodze  gminnej ,  w  związku  z  tym,  że  cała  inwestycja  będzie  przy 
drodze  wojewódzkiej ,  więc  została  zmieniona  klasyfikacja  z  drogi  gminnej  na 
drogę  wojewódzką.  Budowa  chodnika  w  Marcinkowie  jest  przy  drodze 
wojewódzkiej ,  więc  została  zmieniona  klasyfikacja  -750  tys.  zł .  Następny  wzrost 
wydatków,  to  modernizacja  szkoły  w  Mielnie,  chodzi  o  przebudowę  szkoły,  żeby 
otworzyć  oddział  przedszkolny  i  tu  na  wydatki  inwestycyjne  przeznaczamy  125 
tys.  zł  plus  wydatki  bieżące;  wynagrodzenia  nauczycieli  i  pracowników  obsługi.  
Są  zmniejszenia  po  stronie  wydatków,  w dziale  rady –  zmniejszenie  wydatków na 
diety,  zmniejszenia  wydatków  na  diety  sołtysów,  w  niektórych  działach  przy 
płacach,  bo  po  analizie  okazuje  się,  że  można  zmniejszyć  te  wydatki.  
Zwiększenia  dotacj i ,  które  są  dla  GOPS,  to  są  dla  GOPS  i  wyprawki  szkolne  to 
konkretnie  na  wyprawki  szkolne.  Są  to  pieniądze,  których  nie  ma  możliwości  
przeznaczenia na inny cel.
Radny  –  Pan  Marek  Tański  –  czy  za  mater iały  na  remonty  szkół  jest  płacone 
gotówką?
Skarbnik  –  Pani  Urszula  Borkowska  –  nie  wszystkie.  Gotówką  raczej  nie. 
Czasami  się zdarza,  że jakiś drobny zakup,  wszystkie  są przelewowe.
Pan  Dariusz  Skwarek  –  mieszkaniec  Tymawy  -  czy  jest  Pani  w  stanie 
doprecyzować kwotę wynagrodzeń jaką gmina wyda dodatkowo na przedszkole?
Skarbnik  –  Pani  Urszula  Borkowska  –  dodatki  osobowe  nie  zaliczane  do 
wynagrodzeń  –  to  tzw.  dodatki  mieszkaniowe  i  wiejskie  2.780,-  zł , 
wynagrodzenia  osobowe obsługi  i  nauczycieli  -  53 tys .  zł  pochodne od tego,  czyli  
składki  na  ubezpieczenia  społeczne  9560,-  zł ,  składki  na  fundusz  pracy  1.380,- 
zł .
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  wczoraj  na  posiedzeniach 
Komisj i  prosiłem o przedstawienie,  na bazie  załącznika Nr 3,  które inwestycje
zostały wykonane i  opłacone.  Prosiłbym o przedstawienie.
Skarbnik – Pani Urszula Borkowska – zgodnie z załącznikiem nr 3:
1.  Wykonanie  map do celów projektowych oraz budowa przyłącza  
    wodociągowego do budynku Nr 72 w Stębarku -  planowana wydatki  – 67 tys .  
    wydatkowano – 3.974,50 – inwestycja  niezakończona;
2.  Modernizacja  hydroforni  Łodwigowo – zaplanowane 500,-  zł  ponieważ to  było
    w trakcie  inwestycj i  niezakończonej ,  wydatkowano na zakupy – 371,77 zł  –
    inwestycja  zakończona;
3.  Zakup pompy do hydroforni  do Gierzwałdu – planowana kwota 16.219,19 zł  –
    wydatkowana 16.219,19 zł  – inwestycja  zakończona
4. Budowa mostu na rzece Marózka – planowana kwota – 227.375,94 zł  –
    wydatkowana -227.375,94 zł  i  opłacona,  inwestycja  zakończona;
5.  Modernizacja  zjazdu z drogi w miejscowości  Gierzwałd – planowane 4.400,-  
    zapłacone 4.361,08 zł ,  inwestycja  zakończona;
6.  Modernizacja  drogi  w miejscowości Stębark -  planowane 127.890,-  zł ,
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    wydatkowane 127.887,65 zł  – inwestycja  zakończona;
7.  Budowa chodnika w miejscowości Rychnowo – planowane 35 tys.  zł ,  opłacone
    1.845,-  zł ,  inwestycja  niezakończona;
7.  Budowa chodnika w miejscowości Marcinkowo – planowane jest  750 tys.  zł ,
    opłacone 28.992,90 zł ,  inwestycja  niezakończona;
8.  Projekty budowlane świetl icy w Mielnie  -planowane wydatkowanie 10 tys .  zł ,
    wydatkowane 7.154,91 zł ,  inwestycja  niezakończona;
9.   Budowa mieszkań socjalnych w Dylewie – planowane wydatki  597.550,-  zł ,
     wydatkowane 597.539,09 zł ,  inwestycja  zakończona;
10. Budowa placu zabaw w Rychnowie – planowane wydatki  2.390,-  zł ,
     wydatkowane 992,18 zł ,  inwestycja  zakończona;
11. Budowa placu zabaw w Kiersztanówku – planowane wydatki  – 2.710,-  zł ,
     opłacone 2.706,-  zł ,  inwestycja  niezakończona;
12. Budowa placu zabaw w Stębarku – planowane wydatki  – 4.890,-  zł ,
     wydatkowane 3.571,68 zł ,  inwestycja  zakończona;
13. Modernizacja  strażnicy OSP we Frygnowie  – planowane wydatki  – 97.513,-  
     zł  wydatkowane 97.509,89 zł ,  inwestycja  zakończona;
14. Projekt budowy altany wielofunkcyjnej  przy Szkole Podstawowej w
     Szczepankowie – planowane wydatki  – 3.198,-  zł ,  zapłacone 3.198,-  zł ,
     inwestycja  niezakończona;
15. Zakup zmywarko-wyparzarki  do SP Szczepankowo – planowane wydatki  –
     3.950,-  zł ,  opłacone 3.950,-  zł ,  inwestycja  zakończona;
16. Projekt przebudowy pomieszczeń szkolnych w Mielnie  na przedszkole –
     planowane wydatki  – 45.000,-  zł ,  wydatkowano – 11.270,07 zł ,  inwestycja  w
     trakcie;
16.  Zakup zestawu interaktywnego dla  SP we Frygnowie – planowane wydatki  –
     6.668,-  zł ,  zapłacone 6.668,-  zł ,  inwestycja  zakończona;
17. Budowa placów zabaw przy szkołach podstawowych w miejscowościach:
     Szczepankowo, Gierzwałd,  Frygnowo,  Mielno – planowane wydatki   195.764,-
     zł  – wydatkowane 195.560,-  zł ,  inwestycje  zakończone;
18. Zakup pompy ściekowej do oczyszczalni  w Zybułtowie – planowane wydatki  
     -  16.100,-  zł ,  wydatkowane 16.098,24 zł ,  inwestycja  zakończona;
19. Projekt budowy kanalizacj i  sanitarnej  w miejscowościach:  Kitnowo,
     Szczepankowo, Dylewo i  Glądy – planowane wydatki  – 3.284.901,81 zł ,
     zapłacone 2.642.617,37 zł ,  inwestycja  zakończona;
20. Wykonanie  map oraz projektu rozbudowy oświetlenia  miejscowości Glądy –
     planowane wydatki  – 6.114,-  zł ,  opłacone 6.113,10 zł ,  inwestycja
     niezakończona.
21. Wykonanie  map do celów projektowych boiska w Mielnie  – planowane
     wydatki  – 1.050,-  zł ,  nieopłacona,  niezakończona;
22. Budowa obiektu sportowego w miejscowości Gierzwałd – planowane wydatki
     -  301.858,60 zł ,  opłacone 301.858,-  zł ,  inwestycja  zakończona.
Radny  –  Pan  Arkadiusz  Piasecki  -   co  z  Kiersztanówkiem,  bo  Pani  mówiła,  że 
opłacone i  zakończone?
Skarbnik – Pani Urszula Borkowska – opłacone,  niezakończone.
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  to  chodzi  o  Kiersztanowo,  a  obręb 
Kiersztanówko.  Już  po  posiedzeniach  Komisj i  przyszły  protokoły  uzgodnień 
dotyczące  przekazania  nieodpłatnego  gruntu  pod  boisko  i  plac  zabaw.  Już 
pracownik zleci ł  f irmie wykonanie  tego placu zabaw.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  w  czasie  dyskusj i  na 
Komisjach  padły  propozycje  dotyczące  kolejnej  zmiany budżetu.  Prawdopodobnie 
będziemy  podejmować  na  koniec  kwartału.  Do  tej  zmiany  Wójt  zaoferował 
wprowadzić następujące przedsięwzięcia:
1.  ogrodzenie świetl icy w Łodwigowie
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2. sporządzenie dokumentacj i  oświetlenia  skrzyżowania dróg w Zybułtowie,
3.  przystanek w Rychnowskiej  Woli,
4.  projekt  brakującego oświetlenia  drogi  w Kitnowie.
Nie są to wielkie  wydatki,  a ważne dla poprawy warunków życia.
Innych uwag nie  zgłoszono.
Rada  Gminy  w  głosowaniu  jawnym  –  13  głosami  za,  przeciwnych  nie  było, 
wstrzymujących  się  nie  było  –  podjęła  uchwałę  Nr  XII/69/2015  w sprawie  zmian  
budżetu Gminy Grunwald na 2015 rok.
(Uchwała w załączeniu – zał.  nr 9).

Przewodniczący Rady Gminy - Pan Ryszard Bala  odczytał  projekt uchwały 
Wójt – Pan Henryk Kacprzyk -  ta  uchwała  stawała już na ostatniej  sesj i  lecz  nie 
została  przyjęta  w  całości.  Były  wątpliwości  dotyczące  załącznika  nr  1  i  5.  Na 
Komisjach  te  wątpliwości  zostały  wyjaśnione.  Z  wyjątkiem  załącznika  1,  to 
pozostała  część  jest  wymuszona  przez  Marszałka  Województwa  Warmińsko-
Mazurskiego,  który  informuje,  że  wszelkie  udokumentowane  złoża  kruszywa  na 
terenie  gminy  muszą  być  wprowadzone  do  studium  uwarunkowań  i  kierunków 
zagospodarowania  przestrzennego  gminy.  W  przypadku  gdy  gmina  takich  zmian 
nie  wprowadzi,  to  Wojewoda  wprowadza  to  sam  decyzją  zewnętrzną  a  koszt  
ponosi  gmina.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  ja  ponawiam  pytanie 
dotyczące  sposobu  zrealizowania  uchwały  z  30  września  2014  roku  w  sprawie 
przystąpienia  do  sporządzenia  zmiany  studium  i  kierunków  zagospodarowania 
przestrzennego  gminy  Grunwald.  To  jest  uchwała  sprzed  roku.  Nie  ma  dalszego  
ciągu  tej  uchwały.  Powinny być  jakieś  działania  w tym kierunku,  zmieniające  ten 
plan.  Prosiłbym o wyjaśnienie  tego, żebyśmy mieli  jakiś obraz.
Innych uwag nie  zgłoszono.
Rada  Gminy  w  głosowaniu  jawnym  –  13  głosami  za,  przeciwnych  nie  było, 
wstrzymujących  się  nie  było  –  podjęła  uchwałę  Nr  XII/70/2015  w  sprawie 
przystąpienia  do  sporządzenia  zmiany  studium  i  kierunków  zagospodarowania 
przestrzennego gminy Grunwald.
(Uchwała w załączeniu – zał.  nr 10).

Przewodniczący Rady Gminy – Pan Ryszard Bala odczytał  projekt uchwały 
w sprawie  wyrażenia  zgody na zawarcie  porozumienia  pomiędzy Gminą  Grunwald 
a  samorządem  Województwa  Warmińsko-Mazurskiego  w  sprawie  przejęcia  przez 
Wójta  Gminy  Grunwald  do  realizacj i  zadania  zarządcy  dróg  wojewódzkich 
polegającego  na  pełnieniu  roli  inwestora  dla  przedsięwzięcia  pn.  Rozbudowa 
drogi wojewódzkiej  nr 537 w miejscowości  Marcinkowo.
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  ta  uchwała  jest  efektem  działań 
ubiegłorocznych,  które  zakończyły  się  tym,  że  Zarząd  Dróg  Wojewódzkich 
przekazał  i  składuje  na  terenie  gminy  materiały  na  budowę  chodnika.  Generalnie 
trudno  nazwać  tę  inwestycję  budową  chodnika,  gdyż  to  jest  inwestycja  
realizowana,  która  nie  tylko  chodnik  ale  i  odwodnienie  przewiduje.  Te  materiały  
plus  pieniądze,  które  przekazuje  Marszałek  w  tym  roku  to  jest  już  tego  800  tys.  
zł ,  plus  nasze,  które  już  zadeklarowaliśmy  w  uchwale  budżetowej  i  budżecie  na 
rok  ten.   Ta  uchwała  daje  nam  1  mln  zł  na  inwestycje  na  terenie  gminy,  chociaż 
to  jest  przy  drodze  wojewódzkiej .  To  jest  1  kilometr  chodnika  w  miejscowości 
Marcinkowo.
Radni uwag nie  zgłosil i .
Rada  Gminy  w  głosowaniu  jawnym  –  13  głosami  za,  przeciwnych  nie  było, 
wstrzymujących  się  nie  było  –  podjęła  uchwałę  Nr  XII/71/2015  w  sprawie 
wyrażenia  zgody  na  zawarcie  porozumienia  pomiędzy  Gminą  Grunwald  a 
samorządem  Województwa  Warmińsko-Mazurskiego  w  sprawie  przejęcia  przez 
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Wójta  Gminy  Grunwald  do  realizacj i  zadania  zarządcy  dróg  wojewódzkich 
polegającego  na  pełnieniu  roli  inwestora  dla  przedsięwzięcia  pn.  Rozbudowa 
drogi wojewódzkiej  nr 537 w miejscowości  Marcinkowo.
(Uchwała w załączeniu – zał.  nr 11).

Przewodniczący Rady Gminy – Pan Ryszard Bala odczytał  projekt uchwały 
w  sprawie  przystąpienia  do  opracowania  Wieloletniego  Planu  Inwestycyjnego 
Gminy Grunwald.
Jestem  autorem  projektu  tej  uchwały.  Myślę,  że  w  dobrze  działającej  f irmie  a  za 
taką  trzeba  uznać  gminę,  ważne  jest  planowanie  w  perspektywie  dłuższej   niż  
kilka  miesięcy.  Pozwoliłem  sobie  przygotować  taki  projekt,  żeby  komisja 
powołana  przez  wójta  czy  też  zespół  opracował  projekt  takiego  planu 
inwestycyjnego,  przedstawił  ten  projekt  do  konsultacj i  z  radami  sołeckimi,  
mieszkańcami  i  przedstawił  radzie  do  zatwierdzenia.  Daje  nam to  obraz,  tego  jak 
w  najbliższych  kilku  latach  będą  planowane  inwestycje  i  z  czego  będą 
finansowane,  w  jaki  sposób.  Daje  to  komfort,  ze  my  wiedząc  co,  gdzie  i  kiedy 
powstanie,  możemy  również  uczestniczyć  w  racjonalnym  gospodarowaniu 
środkami  przeznaczonymi  na  te  inwestycje,  rada  w  zakresie  budżetu,  sołtysi  i  
rady sołeckie  w zakresie  funduszu  sołeckiego.  Dopóki  nie  spróbujemy realizować  
tego  planu,  nie  będziemy  wiedzieli ,  czy  on  się  w  naszych  warunkach  sprawdzi.  
Praktyka  pokazuje,  że  on  sprawdza  się  w  wielu  gminach.,  w  wielu  powiatach.  
Myślę,  że  powinniśmy  do  tego  projektu  przystąpić.  Przewodniczący  Rady  Gminy 
przedstawił  radnym projekt planu z innej  gminy.
Wójt – Pan Henryk Kacprzyk –  popieram taką inicjatywę,  zdiagnozuję potrzeby, 
rada  zdecyduje  o  kolejności.  Dla  mnie  ten  dokument  będzie  bardzo  dużym 
ułatwieniem w pracy.  Decyzyjność  zgodnie  z  ustawą samorządową należy do rady 
gminy.  Ja  jestem  od  tego,  żeby  to  zrealizować  jak  naj lepiej .  Najważniejszy 
będzie  czas  uruchamiania  l inii  f inansowania  środków  unijnych  i  na  pewno  rada 
będzie  musiała  ten  wieloletni  plan  inwestycyjny  modernizować.  Na  pewno  nie 
jest  to  dokument  statyczny  tylko  dynamiczny,  który  trzeba  cały  czas  zmieniać.  
Był  taki  plan  który  funkcjonował  do  2013  roku.  Od  2013  roku  takiego  planu  nie 
mamy a jest  wymagany przez finansujące organy Unii  Europejskiej .
Radni uwag nie  zgłosil i .
Rada Gminy w głosowaniu jawnym – 13 głosami za,  przeciwnych  nie było,
wstrzymujących  się  nie  było  –  podjęła  uchwałę  Nr  XII/72/2015  w  sprawie 
przystąpienia  do  opracowania  Wieloletniego  Planu  Inwestycyjnego  Gminy 
Grunwald.
(Uchwała w załączeniu – zał.  nr 12).

Przewodniczący Rady Gminy – Pan Ryszard Bala odczytał  projekt uchwały 
w sprawie przedłużenia  terminu zakończenia  kontroli  Komisj i  Rewizyjnej .
Przewodnicząca  Komisji  Rewizyjnej  –  Pani  Jadwiga  Dymkowska –  opóźnienia 
w kontrolach  spowodowane było  tym,  że  był  to  okres  wakacyjny,  l ipiec  sierpień  i  
trudno było się  Komisjom zebrać.  Natomiast  jeżeli  chodzi  o bibliotekę  opóźnienie 
spowodowane jest  dość długą nieobecnością  Pani Kierownik biblioteki  z  przyczyn  
osobistych.  Są  to  nasze  pierwsze  próby  kontroli ,  dlatego  potrzeba  nam dłuższego  
czasu na wdrożenie się do tych  czynności.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  podzielam  opinię  Pani 
Dymkowskiej .  Coś  robiąc  pierwszy  raz,  człowiek  potrzebuje  więcej  czasu. 
Większość Państwa tego nie  robiła,  a  poprzednia rada nie  kwapiła  się do kontroli .  
Myślę,  że po nabyciu  takiej  wprawy,  te  kontrole  będą trwały krócej .
Innych uwag nie  zgłoszono.
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Rada  Gminy  w  głosowaniu  jawnym  –  13  głosami  za,  przeciwnych  nie  było, 
wstrzymujących  się  nie  było  –  podjęła  uchwałę  Nr  XII/73/2015  w  sprawie 
przedłużenia  terminu zakończenia  kontroli  Komisj i  Rewizyjnej .
(Uchwała w załączeniu – zał.  nr 13).

Ad  pkt  8.  Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  nie  wpłynęła 
żadna interpelacja.

Ad  pkt  9.  Sołtys  –  Pan  Arkadiusz  Rosa  –  mam  pytanie  co  do  kanalizacj i ,  jak 
będzie  z  tymi  przyłączami,  bo  prawo przewiduje,  że  mieszkańcy na  własny koszt,  
bo ludzie  pytają  co dalej ,  czy gmina  pomoże w jakiś sposób?
Wójt – Pan Henryk Kacprzyk –  wydatkowanie  środków unijnych jest  związane  z 
konkretnymi  przepisami,  może  być  zrobione  tylko  do  studzienki  kanalizacyjnej .  
Takie  studzienki  są  wszędzie  przed  zabudowaniami  w  miejscowościach,  gdzie 
była  kanalizacja  wykonana.  Jak  planujemy  to  robić,  zrobiliśmy  w  miejscowości 
Zybułtowo,  gdzie  już  podłączyliśmy.  Wyglądało  to  w  ten  sposób,  że   najpierw 
wykonaliśmy  projekt  i  taki  projekt  przyłączy  jest  wykonany  dla  Dylewa, 
Szczepankowa  i  części  Kitnowa.  Ten  projekt  wykonaliśmy  już.  Tren  projekt 
znajduje  się  w  budżecie  gminy.  Zwrócimy  się  do  mieszkańców  na  zebraniu 
wiejskim,  żeby  pomogli  nam  przy  wykonaniu  wykopów,  bo  to  będzie  w  ich  
ogródkach  i  kupili  rury.  My  wysyłamy  ekipę,  która  powoli  przyłącza.  Jeżeli  
chodzi  o  Dylewo,  jest  jeszcze  jeden  problem,  który  wynikł  w  trakcie  rozruchu. 
Jest  za  mała  pompa  w  przepompowni  głównej .  To  opóźnia  nam  te  działania.  W 
pierwszej  kolejności  podłączymy  bloki,  te  obiekty  najbardziej  zanieczyszczające 
środowisko,  szkołę  w  Szczepankowie,  dom  nauczyciela  w  Szczepankowie. 
Gdybyśmy  to  robili  z  budżetu  gminy,  to  następne  170  tys .  zł  musielibyśmy 
znaleźć.  My  jako  jedyna  gmina  robimy  to  w  zasadzie  nieodpłatnie.  W  innych  
gminach  tworzy  się  komitety  budowy  kanalizacj i  i  zbierają  składki.  U  nas  
zasobność  mieszkańców  jest  taka  a  nie  inna,  dlatego  robimy.  Własną  pracą  
zmniejszą koszty.
Sołtys – Pan Arkadiusz Rosa – jaki termin?
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  do  zimy  chcemy  włączyć  całość  do 
użytkowania.
Przewodniczący Rady Gminy – Pan Ryszard Bala –  czy zamontowanie  większej 
pompy nie  zagraża szczelności  tej  kanalizacj i?
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  jest  inspektor  nadzoru,  który  odpowiada  za 
prawidłowość przebiegu tej  inwestycj i .  W terminie to  skończymy.
Przewodniczący  Rady  Gminy –  Pan  Ryszard  Bala  –  w innych  gminach  bardziej 
rygorystycznie  podchodzi  się  do  problemu  podłączenia  do  istniejącej  sieci 
kanalizacj i ,  tam  wójt  wydaje  zarządzenie  w  którym  określa  termin,  do  kiedy 
mieszkańcy  mają  się  do  takiej  s ieci  podłączyć.  Myślę,  że  trzeba  nakłaniać 
mieszkańców w Zybułtowie,  Dylewie,  żeby jak najszybciej  te  przyłącza wykonali ,  
wtedy  będzie  to  pożytek  dla  środowiska  i  dla  gminy,  bo  gmina  będzie  mogła 
naliczać  opłaty.
Pan  Dariusz  Skwarek  –  mieszkam  przy  kanalizacj i  już  zakończonej ,  nie 
podłączono  mnie  do  kanalizacj i  twierdząc,  że  mój  budynek  nie  istniał ,  nie  był  na  
etapie  konstruowania  projektu.  Mimo  tego,  wiem  że  na  przykład  w  Mielnie  jest  
drugi  budynek,  który  nie  podłączono  z  niewiadomych  powodów do  kanalizacj i ,  w  
związku  z  czym  moje  pytanie,  czy  gmina  ma  zamiar  coś  z  tym  zrobić?  Ja 
wnioskowałem,żeby  gmina  mnie  podłączyła  do  kanalizacj i .  Na  razie  to  trwa  na  
zasadzie  odbijania  piłeczki,  korespondujemy  na  zasadzie,  że  ja  zadaję  pytanie,  z  
gminy  dostaję  odpowiedź,  że  być  może,  że  mam wystąpić  o  warunki.  Wiem,  że  w 
innych  przypadkach,  kiedy  ta  inwestycja  była  prowadzona,  nie  było  tego 
problemu,  tym  bardziej ,  że  ja  ze  swej  strony  nie  robiłem  żadnych  problemów  i  
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wyraziłem  zgodę  dla  gminy  na  przeprowadzenie  instalacj i  przez  swoją  ziemię.  
Inne  budynki  są  podłączone  na  mojej  działce  a  ja  nie  jestem  podłączony.  Czy 
gmina ma jakieś rozwiązanie w związku z tym problemem? Z tego co ja wiem,  nie 
jest  to  problem odosobniony.
Wójt  –  Pan Henryk Kacprzyk -  ja  pamiętam tę  korespondencję.  Przewodniczący 
uprzedził  moją odpowiedź,  bo w przypadku gdy istnieje  już sieć kanalizacyjna,  to  
nie  to,  że  Pan  się  do  mnie  zwraca,  ja  mogę  zwrócić  się  do  Pana  z  nakazem,  żeby 
Pan się  przyłączył  i  tak samo mogę się zwrócić do tych  wszystkich,  gdzie  już sieć 
kanalizacyjna jest .  I  wyznaczyć  termin,  do kiedy Pan ma się przyłączyć.  Pan musi  
wystąpić  do  naszego  referatu  o  warunki.  Wracając  do  tego  drugiego  przypadku,  
bo  nie  znam  szczegółowo  Pana  przypadku,  dlaczego  nie  został  Pan  akurat  
podłączony,  ale  ten  drugi  przypadek  jest  dla  mnie  znany  i  bardzo  kosztowny  był  
dla  gminy,  bo  musiel iśmy zmienić  trasę  przebiegu,  przechodząc  dwukrotnie  przez 
jezdnię  omijając  działkę  gdzie  nie  dostaliśmy  zgody  na  przejście  przez  grunt.  Ja 
Pana  sprawę  też  badałem.  Nie  wiem  jak  to  się  skończyło,  bo  efektu  nie  znam. 
Jeżeli  chodzi  o  przyłączenie  Pana  teraz  na  koszt  gminy,  to  jest  to  normalny 
wniosek  do  budżetu  gminy.  Jeżeli  rada  podejmie,  przeznaczy  środki  na 
przyłączenie  Pana,  to  ja  to  zrobię,  bo  jestem zainteresowany,  żeby ścieki  trafiały 
tam,  gdzie  powinny  trafiać.  Ten  drugi  przypadek,  to  na  to  są  świadkowie,  że  
zgoda  nie  została  wyrażona.  Na  siłę  nie  możemy  robić.  Też  kazałem  złożyć 
wniosek i  może rada przyjmie  do budżetu gminy.
Pan  Dariusz  Skwarek  –  mam  pytanie,  czy  wniosek  mam  skierować  do  Pana  czy 
do rady gminy?
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  my  przygotowujemy  projekt,  wniosek  do  mnie 
trafi .  Wniosek ma być  złożony do 30 września.
Przewodniczący  Rady  Gminy-  Pan  Ryszard  Bala  –  myślę,  że  powinniśmy 
uzyskać  informację,  i le  jest  takich  przypadków,  że  ktoś  mieszka  niedaleko  takiej  
s ieci  wodno-kanalizacyjnej  i  nie  jest  podłączony.  To  trzeba  byłoby  zrobić  do 
końca września lub w projekcie  budżetu wprowadzić  takie  zadanie zmierzające  do 
podłączenia  tych  mieszkańców,  którzy  mają  taką  możliwość.  Rozumiem,  że 
sprawa  Pana  Witkowskiego  jest  wyjątkowa,  bo  tam  trzeba  1  kilometr  sieci  
wodociągowej  ciągnąć,  ale  są  sytuacje  kiedy  jest  blisko  do  podłączenia  jak  w 
przypadku  Pana  Skwarka  czy  Pana  Kały  czy  innych  mieszkańców,  takie  działania  
trzeba podjąć.  
Radny – Pan Sławomir Matuszewski –  Pan mówił,  że  podłączyć  jak najszybciej , 
że  będą  pieniądze  spływać,  ciekawe  czy  wtedy  nie  będą  mieli  większych 
zaległości  w  spłatach,  jeżeli  będą  podłączeni?  To  podłączanie  się  do  kanalizacj i ,  
podłączenie  się  do  wodociągu,  ale  jak  jest  z  ludźmi,  którzy  dopiero  budują  
budynki,  mają swoje działki  i  tak samo mamy,  im podłączyć  wodę.  Zarządcą  sieci  
jest  gmina.  Wodociąg  wygląda  w ten  sposób,  że  nawiertkę  powinna zrobić  gmina,  
ale  dalej  to ten,  który się buduje.
Wójt -  Pan Henryk Kacprzyk -  całość,  gmina tylko  wydaje warunki przyłącza.
Radny  –  Pan  Sławomir  Matuszewski  - gmina  wydaje  zgodę,  warunki  na 
przyłącze,  a  reszta  należy do tego kto buduje.  Pamiętam jak było  z  telefonami,  na 
początku były  drobne wpłaty i  ci  którzy się nie podłączyli ,  to płacil i  później  duże  
pieniądze  za  to,  żeby  podłączyć  telefon.  Jeżeli  jest  inwestycja,  to  zgadza  się,  ale 
później ,  warunki wydaje gmina.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  w  momencie  kiedy  ta 
inwestycja  w  Mielnie  do  Tymawy  była  realizowana,  dom  Pana  Skwarka  i  Pana 
Kały  był.  Dla  mnie  jest  niejasne,  na  jakich  zasadach  te  nieruchomości  zostały 
pominięte.  To co Pan mówi  jest  racją,  że jeżeli  ktoś  się  wybuduje,  to  występuje  o 
warunki i  przyłącza  się na własny koszt.  
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  jest  przypadek  w  Marcinkowie  gdzie  jeden  z 
rolników  nie  wyraził  zgody,  żeby  go  do  wody  przyłączyć  a  drugi  rolnik  z 
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Warszawy  nie  wyraził  zgody  na  przejście  przez  jego  grunt.  Od  Pana  Kały  takiej  
zgody nie  uzyskałem.  Od pani  z  Marcinkowa również  zgody nie  uzyskałem,  która 
po zakończeniu inwestycj i  zwróciła  się do mnie,  żeby przyłączyć.  Nie dość,  że jej  
nie  przyłączyłem,  to  jeszcze  musiałem  zmienić  projekt.  Wszyscy  którzy  chcieli  
zostali  podłączeni.  Jeżeli  chodzi  o  Pana  Witkowskiego,  to  będzie  ostatni 
przypadek w gminie,  gdzie  ta  woda zostanie  doprowadzona.
Sołtys  –  Pani  Krystyna  Guzdaj  –  ja  w  sprawie  hydrantów  w  Kitnowie,  bo  są 
nieczynne i  droga na kolonii ,  żeby coś z nią  zrobić.
Wójt – Pan Henryk Kacprzyk –  hydranty  za  sumę 150 tys.  zł  wymieniliśmy dwa 
czy  trzy  lata  temu.  One  same  z  siebie  się  nie  psują.  Hydranty  służą  tylko  do 
celów  przeciwpożarowych  a  nie  do  pozyskiwania  wody  poza  l icznikiem  do 
oprysków i innych celów.
Sołtys  –  Pan  Marek  Kopecki  –  ja  zgłaszałem,  żeby  tą  naszą  drogę  naprawić, 
połatać gdzie są dziury,  parę ładnych lat .
Przewodniczący Rady Gminy - Pan Ryszard Bala – o jakim odcinku Pan mówi?
Sołtys – Pan Marek Kopecki  -  od „siódemki” przez całą  Rychnowską Wolę.
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  są  ubytki,  ale  jak  kiedyś  t łumaczyłem  Panu 
sołtysowi,  to  tak samo jak garnitur  się  kupuje,  to  nie  na całe  życie,  s łuży na kilka  
lat .  Jest  monitorowana,  na dzisiaj  nie  ma potrzeby tej  drogi  remontować.  Barierki  
na moście  zostały wykonane.
Sołtys  –  Pan  Marek  Kopecki  –  nie  ma  barierki  na  moście  naprzeciw  Pana 
Dymczyka  i  trzecie  jest  s łup i  trzeba  lampy.
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  jeżeli  chodzi  o  barierki  muszę  sprawdzić.  Jest 
to  koszt,  który  trzeba  umieścić  w  budżecie.  To  jest  wniosek  do  budżetu.  Jeżeli 
chodzi  o  energię,  powstała  instytucja  „Energa  oświetlenie”  i  zwrócili  s ię  do  nas,  
żebyśmy  zapłacil i  albo  wykupili  od  nich  słupy.  Na  żadnym  słupie,  który  jest 
własnością  Energi  nie  można  powiesić  żadnej  lampy.  Teraz  muszą  być  wykonane 
projekty  ze  wszystkimi  wymaganiami.  Nie  da  się  powiesić  lamp  na  słupach 
energetycznych.  Oni  chcą,  żebyśmy płacil i  za słup na którym jest  lampa.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  wczoraj  czytałem  plik 
dokumentów  dotyczący  projektu  z  funduszu  sołeckiego  o  powieszeniu  lamp  na 
słupie,  o zamontowanie oświetlenia  przydrożnego.  Z tych  dokumentów wynika,  że 
właściciele  słupów  wyrażają  zgodę  na  instalację  lamp  oświetlenia  realizowanego 
przez gminy.  Myślę,  że trzeba próbować.
Radny  –  Pan  Marek  Tański  –  kiedy  odbył  się  konkurs  na  dowóz  dzieci  do 
Mielna?
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  nie  było  jeszcze  konkursu,  dopiero  będzie. 
Musimy rozpoznać koszty.  Mamy czas,  spokojnie.
Pani  Joanna  Grabowska  –  mieszkanka  Gląd  –  ja  w  środę  złożyłam  podanie  o 
dokończenie  oświetlenia,  chciałabym  uzyskać  odpowiedź,  czy  możemy  liczyć  w 
tym roku na dokończenie oświetlenia?
Przewodniczący Rady Gminy – Pan Ryszard Bala odczytał  pismo;
„Prośba  W imieniu  własnym,  jak  również  pozostałych  mieszkańców miejscowości  
Glądy,  pragnę  złożyć  prośbę  o  rozpoczęcie  prac  związanych  z  realizacją  
przedsięwzięcia  dotyczącą  rozbudowy  linii  oświetleniowej  w  miejscowości 
Glądy.  Pragnę  zaznaczyć,  iż  są  wyodrębnione  w budżecie  gminy  środki  pieniężne 
na  ten  cel  do  realizacj i  w  tym  roku  kalendarzowym.  Biorąc  pod  uwagę,  że  dni  są 
coraz  krótsze,  warunki  atmosferyczne  zmienne,  proszę  Przewodniczącego  Rady  o 
naświetlenie  Naszego  problemu  na  sesj i  a  Wójta  Gminy  Grunwald  o  jak 
najszybsze  rozpoczęcie  prac  związanych  z  dokończeniem  inwestycj i .  Zważywszy 
na  fakt,  że  pogoda  na  to  pozwala  a  dzieci  i  młodzież  już  dojeżdżają  do  szkoły,  
niech  ta  droga  na  przystanek  będzie  bezpieczna  dla  wszystkich.  Biorąc  powyższe 
pod uwagę proszę o pozytywne  i  niezwłoczne rozpatrzenie mojej  prośby.”

15



Wójt  –  Pan Henryk Kacprzyk –  jest  wykonany i  opłacony projekt  na  wykonanie 
oświetlenia.  Środków  w  budżecie  na  wykonanie  tego  oświetlenia  nie  ma.  Ja  w 
tym  roku  nie  widzę  możliwości,  żeby  te  60  tys.  zł  umieścić  w  budżecie  
tegorocznym.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  o  oświetleniu  w  Glądach 
rozmawiamy  od  jesieni  ubiegłego  roku,  sprawa  zostaje  przeciągana.  Minął  dobry 
okres  na  inwestycje.  Rada  Gminy  może  podejść  do  tej  sprawy  konstruktywnie. 
Trzeba  szukać  sposobu  rozwiązania,  żeby  w  tym  okresie  jesienno-zimowym  ta 
droga  została  oświetlona  i  poprawiło  się  bezpieczeństwo  tych,  którzy  z  tej  drogi 
korzystają.
Pani Joanna Grabowska –  w styczniu  dostałam pismo,  że rada przychyli ła  się  do 
prośby.  Nie rozumiem dlaczego nie ma tych funduszy?
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  niech  to  będzie  nawet  40  tys.  zł ,  ja  nie  chcę 
mieć  zarzutu,  że  naruszyłem  dyscyplinę  finansów  publicznych.  Jeżeli  rada 
podejmie  taką  decyzję,  że  mam  to  robić,  to  nawet  jutro  zacznę.  Jeszcze  trzeba 
powiedzieć z czego.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  ja  proponuję  taki  wniosek, 
jeszcze  raz  rozważyć  te  wydatki  które  zostały  zaplanowane  w  budżecie,  żeby 
znaleźć  te  40  tys.  zł  na  zrealizowanie  tej  inwestycj i .  Jeżeli  są  dokumenty,  to  nie  
ma  co  odwlekać.  Ta  sprawa  ma  większe  znaczenie  i  dla  mieszkańców  a 
szczególnie  dla  dzieci.
Wójt – Pan Henryk Kacprzyk –  bezwzględnie  trzeba  znaleźć  środki  w tym roku, 
jeżeli  rada  podejmie  tak  decyzję.  Nie  jestem  w  stanie  powiedzieć  jak  zostanie  
zrealizowany  budżet,  bo  zostało  jeszcze  3  miesiące.  Nie  wiem  jak  spłyną  
zaległości  podatkowe,  bo  są  duże.  Być  może  środki  się  ukażą.  Tą  inwestycję 
można  wykonać  w  każdej  chwili .  Jest  to  dosyć  prosta  inwestycja.  Jest  to  w  ręku  
rady,  jeżeli  rada tak zadecyduje,  to  będziemy realizować.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  ja  skieruję  ten  wniosek  do 
przedstawienia  propozycj i  na  najbliższej  sesj i ,żebyśmy  nie  musieli  s ię  rumienić 
siedząc  tutaj ,  że  inwestycja  warta  60  tys .  zł  w  ciągu  roku  nie  może  być  
zrealizowana,  bo są inne ważne albo ważniejsze przedsięwzięcia.
Sołtys  –  Pani  Katarzyna  Kasprowicz  –  ja  składałam podanie  do  Pana  Wójta,  bo 
mieliśmy  zebranie  wiejskie,  miel iśmy  propozycje,  żeby w budżecie  umieścić,  czy 
jeszcze raz składać,  chodzi  o lampę i  chodnik.
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  wystarczy.  To  skieruję  do  Zarządu  Dróg 
Wojewódzkich,  bo to jest  droga wojewódzka.
Sołtys  –  Pani  Katarzyna  Kasprowicz  –  czy  Pan  Wójt  użyczy  nam  ziemi  pod 
obiekt  sportowy?
Wójt – Pan Henryk Kacprzyk –  oczywiście,  że tak.
Sołtys  –  Pan  Karol  Duda  –  Pani  Wójcie  cały  czas  Pan  mówi,  że  tak  długo  Pan 
jest  wójtem.  Na ostatnim zebraniu  wiejskim pokazywałem Panu, jakie  mam plany,  
co chciałbym zrobić,  chodzi  o oświetlenie  drogi wojewódzkiej  od skrzyżowania w 
stronę czworaków i Pan powiedział ,  że to  należy do Zarządu Dróg Wojewódzkich.
Sołtys  odczytał  pismo skierowane do Zarządu Dróg Wojewódzkich.
„W imieniu  mieszkańców Sołectwa Mielno zwracam się  z wnioskiem o wykonanie 
oświetlenia  chodnika  wzdłuż  drogi  wojewódzkiej  nr  537,  która  przechodzi  przez 
naszą  miejscowość.  Wybudowany  kilka  lat  temu  chodnik  długości  430  metrów 
łączy  dwie  części  miejscowości.  Dwa  lata  temu  gmina  ustawiła  dwa  punkty 
świetlne  w  okolicy  przystanku  autobusowego  i  skrzyżowania.  Jednak  pozostała 
część  drogi  i  chodnika  jest  nieoświetlona.  Wielu  kierowców  nie  stosuje  się  do 
obowiązującej  prędkości.  Stwarza  to  zagrożenie  dla  pieszych,  szczególnie  dzieci 
poruszających  się  na  tym  chodniku  zwłaszcza  w  okresie  jesiennym  i  zimowym.  
Jesteśmy  jedną  z  nielicznych  miejscowości  w  regionie  gdzie  chodnik  i  droga 
wojewódzka  jest  nieoświetlona,  dlatego  chcemy  poprawy  bezpieczeństwa 
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mieszkańców  i  użytkowników  tej  drogi.  Zwracam się  z  prośbą  o  podjęcie  działań 
w ceku wykonania oświetlenia.”
Zarząd Dróg Wojewódzkich tak mi odpowiedział:
„W  odpowiedzi  na  pismo  z  dnia  23  l ipca  2015  roku  w  sprawie  wykonania 
oświetlenia  chodnika  wzdłuż  drogi  wojewódzkiej  nr  537  w  miejscowości  Mielno 
informuję,  że  z  uwagi  na  bezpieczeństwo  pieszych  popieram  inicjatywę 
mieszkańców  Sołectwa  Mielno  w  sprawie  ustawienia  oświetlenia  za  bardzo 
zasadne.  Dwa  lata  temu  spełniając  oczekiwania  mieszkańców  Mielna  Gmina  
Grunwald  w  porozumieniu  z  Zarządem  Dróg  Wojewódzkich  zainstalowała  lampy 
w  najbardziej  newralgicznych  miejscach,  to  jest  w  okolicy  skrzyżowania  oraz 
przy  przystanku  autobusowym.  Inwestycja  znacznie  poprawiła  ruch  pieszych. 
Odcinek  drogi  wojewódzkiej  przebiegającej  przez  Mielno,  to  droga  prosta  gdzie 
notorycznie  dochodzi  do  przekraczania  prędkości  przez  kierowców,  dlatego 
montaż  kolejnych  punktów  świetlnych  znacznie  przyczyniłby  się  do  poprawy 
ruchu bezpieczeństwa po drodze.
W  odpowiedzi  na  pismo  w  sprawie  budowy  oświetlenia  wzdłuż  chodnika  drogi 
wojewódzkiej  537  informuję  Pana,  że  Zarząd  Dróg  Wojewódzkich  w  Olsztynie  
nie posiada umocowania  do wykonania tych  spraw.”
Panie  Wójcie,  proszę  nie  wykorzystywać  niewiedzy  ludzi,  odbijać  piłeczkę,  że  to  
należy  do  kogoś  innego.  To  ja  się  ośmieszyłem,  ale  i  Pan  się  ośmieszył,  tak  się  
nie  powinno  robić,  zwłaszcza  na  zebraniu  wiejskim.  Ja  wiem,  że  nie  wszyscy 
ludzie  się  tym interesują  i  nie  wiedzą,  co do kogo należy.  Ja  wysłałem pismo 23 a 
oni  odpowiedzieli  24.  Ja  na  pismo  od  Pana  czekam 3  tygodnie,  a  mamy  do  siebie  
12  kilometrów  z  urzędu.  Może  parę  spraw  można  by  było  przyspieszyć.  Kolejna  
sprawa -  wysłałem do Pana pismo 2  tygodnie  i  jeszcze  nie  dostałem odpowiedzi  a  
chodzi  o  ten  plac,  na  którym  chcemy  zrobić  plac  zabaw  dla  dzieci  i  mam 
nadzieję,  że  w  tym  piśmie  nie  będzie  napisane,  że  Pan  nie  ma  pieniędzy  na  coś,  
bo wyrównanie  tej  działki  będzie  kosztować około 300,-  zł .  Myślę,  że 300,-  zł  s ię  
znajdzie,  taką  mam  nadzieję.  Kolejna  sprawa  –  straszył  mnie  Pan  moim 
pracodawcą.  Ja  sobie  nie  życzę  czegoś  takiego.  Ja  mam inne  poglądy niż  Pan,  ale  
jest  wolna  Polska,  demokracja  i  ja  mam  prawo  patrzeć  na   sprawy  inaczej ,  po 
prostu sobie nie  życzę,  Pan jest  za malutki,  żeby mnie  straszyć.
Wójt – Pan Henryk Kacprzyk –  skończył  Pan już,  albo opuszczę to spotkanie,  
albo odbierze Pan głos.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  Pan  mi  nie  może  nakazać, 
może  Pan  wysłuchać,  ale  nie  musi.  Każdy  ma  prawo  wypowiadać  się.  Prosimy 
ważyć  słowa  i  swoje  opinie,  ale  nikomu  z  tego  powodu,  że  mówi  długo,  nie  będę 
głosu  odbierał ,  bo  to  jest  prawo  każdego  mieszkańca  uczestniczyć  w 
posiedzeniach  organów  kolegialnych  władzy  i  zabierać  głos  w  sprawach 
istotnych.  
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  nie  wiem  czy  nie  jestem  za  malutki,  żeby 
odpowiadać,  ale  postaram  się  odpowiedzieć.  Czemu  Pan  tak  bezwzględnie  ufa 
odpowiedzi  Zarządowi  Dróg  Wojewódzkich,  który  spycha  wszystko  na  barki 
samorządu.  Jest  nieprawdą,  właściciel  może  przy  drodze  ustawić  oświetlenie.  
Oczywiście  rada  może  podpisać  porozumienie,  jak  podpisaliśmy w Marcinkowie  i  
zainwestować  swoje  środki,  ale  chcę  żeby  środki  Zarząd  Wojewódzki  wyłożył,  
jak  mówił  Przewodniczący  na  Komisjach,  że  łachy  nie  robi,  bo  to  my  dokładamy 
się  do  inwestycj i  a  nie  oni  do  nas.  Absolutnie  tu  Pan  racj i  nie  ma,  a  po  drugie  
forma  sama  całej  pańskiej  wypowiedzi  nie  tylko  na  tej  sali  ale  również  ludzi,  
którzy  do  mnie  mówią,  gdzie  Pan się  wypowiada  publicznie,  niech  Pan zwraca  na 
to  uwagę.  Ja  nie  chciałem  wchodzić  w  Pana  prywatne,  osobiste  sprawy,  bo 
również  mogę  wejść  i  nie  wiem,  kto  z  tej  sali  wyjdzie,  kto  jest  za  malutki.  
Naprawdę  Panie  Duda  do  Pana  dziadka  i  innych  z  Pana  rodziny  z  szacunkiem  się 
zwracałem  a  nie  wiem  skąd  w  Panu  taka  nienawiść.  Nie  wiem  czym  to  jest  
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skierowane.  Jeżeli  chodzi  o  Pana  pracodawców,  nie  znam  Pana  pracodawców. 
Całe szczęście,  że te  rzeczy są nagrywane.
Jeżeli  chodzi  o Pana odpowiedzi  na Pana pytania,  co Pan mi  przysłał ,  to  mówiłem  
i żartowałem na Komisjach,  że ktoś kto został  wybrany na sołtysa,  to  myśl i ,  że  on 
jest  tylko  do  wydawania  poleceń  wójtowi,  że  wójt  ma  zrobić  to,  ma  pojechać  
skosić  tu,  przesypać,  to  wszystko  kosztuje.  Ja  chciałbym  zobaczyć  co  sołtys  i  
rada  sołecka  są  w  stanie  zrobić  i  pokazać  jakim  oni  społecznym  poparciem  się 
cieszą.  Jeszcze  mam  jedno  pytanie,  gdzie  są  uchwały  z  zebrania  wiejskiego  na 
którym  byłem  osobiście  obecny,  które  Pan  prowadził  a  Przewodniczący 
protokołował.  W  statucie  jest  zapis,  że  w  ciągu  7  dni  powinny  trafić  do  wójta.  
Trafiły,  gdzie  jest  protokół,  gdzie  jest  uchwała  zebrania  wiejskiego?  Jest  radny  
powiatowy  który  był  obecny  na  tym  zebraniu,  ja,  było  15  osób  z  osiedla  i  tam 
była  podjęta  decyzja  na  co  mamy  wydać  środki  z  funduszu  sołeckiego,  gdzie  jest  
ta uchwała?
Sołtys – Pan Karol  Duda – Zarząd Wojewódzki  mówi  pokrótce co mówi dziennik 
ustaw.  Nie  mówi  sam sobie.  Ja  mówię  to,  co  napisał  Zarząd  Dróg  Wojewódzkich.  
Pan  na  sesjach  wspominał  mojego  pracodawcę,  ale  nie  jest  nim  Czesław 
Najmowicz.  Proszę  nie  powoływać  się  na  mojego  dziadka,  moją  rodzinę,  nie  jest  
sołtysem i  proszę tego nie  mieszać.
Radny  Powiatu  –  Pan  Jan  Kacprzyk  –  jako  mieszkaniec  Mielna  chciałem  Panu 
zwrócić  uwagę,  żeby  czytać  pewne  rzeczy  ze  zrozumieniem.  Jak  jest  droga  
wojewódzka  czy  powiatowa,  to  każdy  będzie  zwalał  odpowiedzialność  na  gminę,  
ale  nie  napisali  Panu  tego  kto  jest  właścicielem.  Nie  powiedzieli ,  że  to  jest  ich 
obowiązek,  a  to  jest  ich  obowiązek.  Gmina  przez  takie  uchwały  jak  ostatnio,  że 
będzie  budowany  chodnik  i  droga.  Tak  samo  można  zrobić  z  Zarządem  Dróg 
Wojewódzkich,  ale  trzeba  mieć  na  to  środki,  ale  to  nie  znaczy,  że  to  jest  nasz  
obowiązek,  tylko tego kto jest  właścicielem.
Wójt – Pan Henryk Kacprzyk –  wpłynęło  do mnie  pismo wysłane  do Kuratorium 
Oświaty  w  Olsztynie  podpisane  przez  Pana  Roguskiego.  Mniej  więcej  tej  samej 
treści,  że  współczuje  gminie  i  mnie  współczuje,  że  przez  25  lat  nie  potrafiłem 
nauczyć  się  przepisów,  wszystko  tak  górnolotnie  napisane.  Rozśmieszyło  mnie  to 
bardzo,  nauczyciel  z  wyższym  wykształceniem  nie  potrafi  rozeznać  dwóch 
rzeczy,  co jest  zarządzanie  ruchem drogowym a co to jest  zarządzanie drogą.  Też
chodziło  o  ustawianie  znaków.  Wszystko  co  jest  na  danej  drodze,  to  zarządza  
gmina,  wszystkim  co  jest  gminy.  Oczywiście  plan  ruchu  opracowuje  Starosta,  do 
Starosty  trzeba  zgłosić,  ale  Starosta  nigdy  nie  ustawi  znaku  nie  uzyskując  opinii  
rady  gminy.  Trzeba  tych  rzeczy  pilnować,  co  boskie  to  Bogu.  Są  kategorie  dróg 
wojewódzkich  i  powiatowych.  My  możemy  podpisać  umowę  i  inwestować,  ale  
wymuszać i le  się da,  nie powinno się.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  czy  może  Pan  naświetl ić 
jaki  jest  dalszy  ciąg  tej  sprawy  z  ustawianiem  tych  znaków,  bo  2,5  miesiąca 
minęło i  nie  wiemy,  co zostało zrobione w tej  sprawie?
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  przyszło  pismo  od  Starosty  Powiatowego  o 
wyrażenie  opinii  na  temat  ustawienia  znaków  ograniczenia  tonażowego  od 
początku  od  gimnazjum do  końca  drogi.  Pismo  poszło  pozytywne,  że  jeżeli  sobie  
mieszkańcy  życzą,  to  niech  ustawią.  Z  mojej  strony  pójdzie  do  Policj i  jakieś 
polecenie,  żeby  skrupulatnie  pilnowali  i  przestrzegal i  tych  znaków.  10  ton  to 
nawet duży ciągnik z przyczepą nie  przejedzie.  Trzeba wiedzieć,  co się  chce.
Sołtys  –  Pan  Grzegorz  Roguski  –  mówimy  o  remontach  dróg,  o  budowie  drogi 
S7,  wszyscy  już  się  przyzwyczail iśmy,  że  drogi  w  miejscowości  Rychnowo  są 
słabej  jakości,  dziurawe.  To że nie  ma na coś  funduszy możemy zrozumieć,  ale  ci  
co  robią  drogę S7 nasze  drogi  w dwóch miejscach  przecinają  w poprzek.  Droga w 
tych  dwóch  miejscach  zrobiła  się  nieprzejezdna.  Prosiłem  kierowców,  później 
kierownika,  to  powiedział ,  że  już  nie  będą  tą  drogą  jeździć,  ale  to  oni  ją  
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zniszczyli .  W  jednym  miejscu  jest  s trasznie  głęboki  wykop  przy  tej  drodze.  My 
nie chcemy żeby remontowali ,  chcemy tylko żeby droga była  przejezdna.
Wójt-  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  mam  kontakt  z  wykonawcą  tej  drogi, 
deklarowali ,  że  będą  to  wszystko  dobrze  robili .  Przyślę  pracownika  do  Pana,  
żebyście  pokazali  w  którym  miejscu  i  oni  muszą  to  utwardzić  płytami 
betonowymi.  Musimy to wymusić,  bo wykonawca koszty będzie obniżał  zawsze.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  Panie  Sołtysie  proponuję 
po każdej  takiej  sytuacj i  wykonać dokumentację  fotograficzną,  może się przydać.
Sołtys  -  Pan  Karol  Duda  –  powiedział  Pan,  że  czeka  co  zrobi  rada  sołecka,  to 
czeka  Pan,  że  wyrównamy?  Tam jest  byłe  szambo  gdzie  chcemy  zrobić  skwer,  to  
ja mam te  szambo wyciągnąć ręcznie?
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  rada  podejmowała  uchwałę 
30  czerwca  w  sprawie  uchwalenia  regulaminu  pracy  komisj i  mieszkaniowej .  Ta 
uchwała  została  uchylona,  bo  to  nie  jest  kompetencja  rady.  Uchwalenie  tego 
regulaminu leży w kompetencjach wójta.  
Druga  sprawa  to  od  następnych  posiedzenia  Komisj i  i  sesj i  rady,  nasze  
posiedzenia  będą  się  odbywały  w  godzinach  popołudniowych  na  wniosek 
niektórych  radnych,  żeby  mogli  uczestniczyć  w  zajęciach  służbowych.  O 
dokładnej  godzinie  zostaniecie  Państwo  poinformowani  w  ogłoszeniach  i 
zaproszeniach  na  posiedzenia  Komisj i  i  na  sesje.  Następna  komisja  odbędzie  się  
w  szkole  w  Szczepankowie,  gdzie  będziemy  omawiać  sprawy  funkcjonowania 
oświaty.
Radny  –  Pan  Sławomir  Matuszewski  –  my  mówiliśmy,  że  posiedzenie  Komisj i 
odbędzie się w gminie a później  pojeździmy po szkołach.
Przewodniczący Rady Gminy – Pan Ryszard Bala –  ja  jeszcze  będę z  Państwem 
rozmawiał,  żeby wszystko uzgodnić.
Sołtys  –  Pan  Arkadiusz  Rosa  –  skoro  Komisja  będzie  w  Szczepankowie,  to 
zapraszam do Dylewa.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  praca  komisj i  nie  ma 
polegać  na  tym,  że  przejdziemy  po  korytarzach  wszystkich  szkół,  tylko 
porozmawiamy na temat  problemów w danej  szkole.

Ad  pkt  10.  Wobec  zrealizowania  porządku  obrad,  Przewodniczący  Rady  Gminy 
zamknął  XII sesję Rady Gminy.
 

Protokołowała Przewodniczący Rady Gminy

Bronisława Warmińska Ryszard Bala
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